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   Del “Informe Konsac”  al  Servicio Esencial          

 

El sistema aplicado como modelo de gestión para Parcs i Jardins por el anterior gobierno municipal 

de CiU era el “Informe Konsac” conocido por toda la plantilla. Su objetivo era el desmantelamiento 

total del Instituto mediante la disminución progresiva de plantilla y la privatización de los servicios 

asignados. 
 

En ese proyecto de CiU se implicaron de manera clara la Dirección del momento y el personal 

técnico responsable del Instituto, con el fin de desmantelar Parcs i Jardins como servicio público 

prestado con personal propio. Los argumentos de los informes justificativos para las 

privatizaciones, avalados por los técnicos, eran suficientemente clarificadores: “Parcs i Jardins de 

Barcelona, no disposa del personal suficient per la realització d’aquestes tasques amb personal 

propi donat que aquest ja esta destinat al manteniment d’ altres zones o tasques. La manca de 

noves incorporacions de personal a la plantilla de l‘Institut, així com les jubilacions que es van 

succeint, fan que la plantilla de treballadors de l’Institut tendeixi a disminuir en el temps. A banda, 

el patrimoni que manté l’Institut continua amb un ritme ascendent any rere any”. 
 

Nunca se justificó una privatización con algún informe de mejora económica o de calidad del 

servicio. Lo importante era disminuir la plantilla y poner en manos privadas el pastel del 

mantenimiento del verde de la ciudad. Como consecuencia de esos últimos 4 años de gestión del 

anterior equipo de gobierno municipal, hemos padecido una disminución de plantilla de más de un 

centenar de personas y una precarización de los lugares de trabajo para otras tantas. Suponiendo un 

aumento progresivo de los trabajos privatizados hasta superar el 30% del valor total del 

presupuesto. 
 

El equipo de gobierno municipal de Barcelona en Comú surgido de las últimas elecciones, se había 

comprometido en su campaña electoral a revertir esta situación. En junio de 2015, en la primera 

reunión con Janet Sanz, la nueva Presidenta del Instituto revalidó ese compromiso y pidió tiempo 

para aplicar el nuevo proyecto, dejando claro que el “Informe Konsac” se tiraba a la papelera. Allí, 

por parte del Comité de Empresa, se le presentaron 13 medidas para emprender el cambio de 

rumbo. 
 

Todas y todos hubiésemos deseado que las cosas pudiesen ir más rápido. Se pidió por activa y por 

pasiva la contratación de suplencias de verano para 2015 y no renovar ciertas privatizaciones. Eso 

sigue pendiente y exige no abandonar en nuestro empeño. 
 

Pero en diciembre, en la Dirección de RRHH, se dieron los cambios que facilitaron los primeros 

acuerdos sobre jubilación parcial, relevistas, interinaje, recuperación de los días por antigüedad y 

del dinero pendiente de la paga sustraída en 2012, con el aumento salarial permitido por los 

presupuestos generales del Estado para 2016. En marzo de este año, la Presidenta del Instituto 

dirigió a la plantilla un escrito detallando sus compromisos de futuro, básicamente contrarios a lo 

que se recogía en el “Informe Konsac”. 
 

El pasado 24 de abril de 2016 la Comisión de Gobierno del Ayuntamiento, de Barcelona en 

Común, decidió declarar servicio esencial a Parcs i Jardins, y en la nota de prensa que 

publicó al respecto anunciaba lo que eso iba a suponer en la práctica. Habrá que ver si esta 

Dirección y los técnicos que fueron tan eficientes a la hora de aplicar el “Informe 

Konsac”, se implicarán de la misma manera en trabajar por un Instituto con personal 

propio y en disponer los medios para ello y para el control sobre el cumplimiento de los 

trabajos privatizados. La sección sindical de CCOO de Parcs i Jardins siempre estará 

dispuesta para echarles una mano en ese sentido. 
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  Propòsits compartits 

CCOO de Parcs i Jardins continuarà defensant les 

13 propostes que el 30 de juny de 2015 el Comitè 

d’Empresa va entregar per escrit a la Presidenta de 

l’Institut. Propostes col·lectives de la plantilla, amb 

mesures per assegurar el servei públic de Parcs i 

Jardins, que defensarem com si fossin pròpies, igual 

que ho venim fent amb el Conveni Col·lectiu 

aprovat en assemblea. 
 

Desprès d’un decebedor Consell d’Administració 

que aprovà  pressupostos continuistes per a 2016, el 

passat 7 de març, la Presidenta de l’Institut Janet 

Sanz es va adreçar al mateix comitè i a la plantilla 

per fer públiques les seves línies d’actuació. 

Entre els 13 punts presentats i les línies d’actuació 

manifestades per la Presidenta, existeix bàsicament 

un perfil de coincidències dels objectius. Una part 

important de les reclamacions del Comitè 

d’Empresa s’han començat a dur a terme. Però això 

no ens ha de fer abaixar la guàrdia, queden la 

majoria de punts pendents i alguns d’ells tant 

importants com els ja posats en marxa. 
 

Els acords de jubilació parcial i contractes de relleu 

i interinatges, que ja s’està aplicant, juntament amb 

la convocatòria d’ O.P.O. encara per concretar, són 

els dos pilars bàsics que compartim en tots dos 

documents. Pilars que no foren possibles sense la 

declaració de Servei Essencial que a CCOO de 

Parcs i Jardins reclamem des de fa 18 anys i que ara 

fa un any podia semblar una quimera. 
 

En aquest any, només 4 de les propostes s’han posat 

en marxa i, en major o menor grau, es pot dir que 

s’estan complint. Una altra (la convocatòria d’una 

O.P.O.) ha estat anunciada. Però seguirem treballant 

en la resta de mesures reclamades i en l’aplicació i 

transparència dels acords engegats. 

Les 4 mesures reclamades i en aplicació han estat: 

– El canvi del Sr. Medina al front de la Direcció de 

RRHH però, més important encara, el canvi 

d’actitut i de directrius que això ha comportat. 

– La declaració de Barcelona lliure de glifosat. Tot i 

la moratoria d’un any. Que ens fará una ciutat una 

mica més saludable. 

– L’acord de jubilacions parcials, relleu i interins. 

Que evita l’amortització de llocs de treball. 

– La participació de les organitzacions veinals en el 

control del verd de la ciutat. Amb molt recorregut 

per desenvolupar encara. 

Per contra, les mesures inmediates encara pendents : 

–  La contractació eventual per la temporada d’estiu 

i la convocatoria d’una O.P.O. per a 2016 i de la 

promoció interna. 

–  La paralització de les externalitzacions i 

començar a aprofitar les oportunitats de 

remunicipalitzar algunes de les feines. 

–  El control del compliment de les contractes. 

–  La dignificació de les condicions i salaris del 

personal que faci feines per a l’Institut. 

–  Tornar a ser Parcs i Jardins. 

Sobre el paper, totes han estat asumides pel nou 

equip municipal. Són, per tant,  proposits 

compartits. Pero no esbaeixen els dubtes els anuncis 

de clausules socials inexistents o les negatives a les 

nostres peticions concretes de remunicipalitzar. El 

pla d’enfortiment anunciat está per veure que tal 

ambiciós es mostra, i negociar durant mig any coses 

en les que s’està d’acord no convida a l’optimisme. 

Tot el que compartim ens ha de portar a la millora 

del servei públic i l’enfortiment de l’Institut com a 

servei de gestió directa i personal propi que a l’hora 

faci sentir amb orgull la pertinença de la gent a 

Parcs i Jardins. No ens podem permetre el luxe 

d’una decepció, posem-nos a treballar amb 

compromís. 
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ELECCIONES SINDICALES 
 

Han pasado ya 4  años desde las últimas elecciones 
sindicales en Parcs i Jardins. Siempre es bueno una 
reflexión pero, en los cambios de etapa, se hace 
imprescindible el repaso del periodo que termina 
para mejorar en el nuevo. Plantearse también cual es 
la situación actual ayudará a afrontar los nuevos 
retos a los que deberá enfrentarse el próximo comité 
de empresa. 

 

Durante este periodo, CCOO ha asumido su 
responsabilidad como fuerza sindical más votada. 
Pero ello no debe ocultarnos las dificultades de 
trabajo cuando algunas implicaciones no han sido las 
que debieran. Esconder la cabeza no nos hará 
mejorar. 

 

Cuando el Comité de Empresa saliente comenzó su 
andadura allá por junio de 2012, Parcs i Jardins 
estaba inmerso en una encallada negociación de 
convenio que todavía se prolongó casi un año más. 
Los planes de liquidación del Instituto estaban en 
plena aceleración, y el anterior equipo de RRHH 
utilizaba el conflicto y el chantaje para rebajar las 
condiciones del convenio a negociar, a lo que la 
legislación del gobierno central del PP ayudaba vía 
decretos de recortes. 

 

Pese a las dificultades, con la capacidad de 
movilización de la plantilla y la unidad de acción del 
comité de empresa, la mayoría de las secciones 
sindicales firmaron un acuerdo de convenio y de 
gestión de decretos que era lo mejor que se podía 
conseguir en aquel momento. Esos acuerdos, que no 
suponían ningún paso atrás de nuestros derechos y 
condiciones de trabajo, fueron ratificados 
mayoritariamente en asamblea por la plantilla, 
completándolos posteriormente con el Plan de 
Igualdad y la primera fase de normalización de 
conceptos retributivos. 

 

Pese a que el entorno no era favorable a los 
acuerdos, entre todas y todos se hizo posible una 
adaptación a la legislación vigente de categorías y 
grupos profesionales, unas medidas para favorecer la 
conciliación familiar y una mejora salarial en 
dirección opuesta a lo que a nuestro alrededor venía 
sucediendo. Además de asegurar la continuidad de la 
plantilla existente. Cosas que la empresa nos venía 
diciendo desde el principio que no eran posibles. La 
fuerza y la unidad de la plantilla demostró que sólo 
era una cuestión de voluntad política. 

Pero la lucha no se acaba con los acuerdos. Tan 
difícil como conseguirlos es mantenerlos y que se 
cumplan. Por ello, apenas un año después de su 
firma, se inició una campaña que duraría hasta el 
final de la legislatura municipal en 2015. Campaña 
Por una jardinería pública de calidad, contratación 
de personal ya!. En la que se quiso poner en 
conocimiento de la ciudadanía el conflicto, a través 
de pancartas en los centros de trabajo y en lugares 
visibles de la ciudad, y a través de movilizaciones 
allá donde estaba previsto algún acto de la alcaldía. 
“Nuestro” alcalde siempre nos privaba de su 
presencia a última hora, sólo al final de la campaña 
pudimos compartir acto en un debate electoral en 
Poble Nou. 
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En junio de 2015 una nueva etapa se inició en el 
Ayuntamiento de Barcelona, con una voluntad 
política diferente. El último acto ha sido la 
declaración del mantenimiento de los espacios 
verdes y de Parcs i Jardins como servicios 
esenciales. Ello permite la aplicación de los nuevos 
acuerdos firmados por el Comité de Empresa tras la 
prórroga del convenio aprobada por la asamblea. Lo 
que evitará la disminución de plantilla, crea la 
contratación de nuevos relevistas de la bolsa de 
trabajo, y de personas interinas al terminar el 
contrato de relevo, y garantiza que las personas con 
derecho a jubilación parcial puedan ejercerlo en el 
momento que cumplan las condiciones para ello. Lo 
que se ha concretado en la modificación del artículo 
49.2 del convenio, cambio posible amparados por el 
84.2 del Estatuto de los Trabajadores que dice “la 
regulación de las condiciones establecidas en un 
convenio podrá negociarse en cualquier momento de 
su vigencia”. 

 

Para CCOO, el comité de empresa y su unidad de 
acción sigue siendo una herramienta útil para la 
plantilla, y hemos trabajado y seguiremos en ese 
camino, que no siempre es fácil. El panorama 
político en este momento es diametralmente opuesto 
al que nos encontramos cuando empezó el comité 
saliente, y en este escenario de mejor entendimiento, 
CCOO de Parcs i Jardins acomete un proceso de 
renovación de parte de las personas que se presentan 
a las elecciones para representar a la plantilla, 
manteniendo un equilibrio entre la experiencia y las 
nuevas incorporaciones. 

 

Las candidaturas de CCOO, todas, llegan a estas 

elecciones sindicales con el mismo objetivo de 

siempre: defender el servicio público y los intereses 

colectivos de la plantilla y del servicio, por encima 

de las aspiraciones personales y con ilusión y 

compromiso renovados. Es posible seguir 

trabajando, en el marco del comité de empresa, para 

que se cumpla nuestro eslogan de la campaña 

electoral de 2012: “Parcs i Jardins: hoy servicio 

público. Mañana también”. Lo hemos hecho posible, 

una vez más, estos cuatro últimos años. Esperamos 

contar con el apoyo de las compañeras y 

compañeros para, conjuntamente, hacerlo posible en 

adelante con el resto del comité y la plantilla. En la 

unión está la fuerza, en la desunión la debilidad. 
 

Es el momento de renovar el compromiso con la 

plantilla para la defensa del servicio público. Es por 

ello que te pedimos el voto para CC.OO. 

 

 16 de Junio    VOTA 



 

6  

 

 Primavera  2016                                                        Parcs i Jardins                                                                La Canya 

 Sí s'ha pogut! 
Per fer complir el Conveni i millorar-lo 

puntualment, no ha calgut denunciar-lo 
 

El passat 11 de novembre, la plantilla de Parcs i 

Jardins, reunits en assemblea, vàrem aprovar la 

pròrroga del Conveni vigent, a proposta dels  

sindicats signants CCOO, UGT i l’USOC. La 

proposta de pròrroga es basava en exigir als 

responsables de l’Institut el desenvolupament total 

de l’actual Conveni, donant compliment als punts 

que fins a aquell moment no s’havien aplicat i 

millorant d’altres, com les jubilacions parcials.     
 

El Comitè d’Empresa va traslladar a la Direcció de 

l’Institut la decisió de prorrogar el Conveni 2011-

2015, detallant per escrit els temes que calia abordar 

i posar en marxa urgentment: paralitzar 

l’amortització de llocs de treball mitjançant un 

nou redactat de jubilacions parcials, Oferta 

Pública, Promoció interna, Normalització dels 

conceptes retributius i la recuperació dels drets 

retallats al 2012. 

També es demanava que els acords assolits haurien 

de tenir caràcter estatutari i que la seva vigència 

s’estendrà fins que les parts acordin un altre Conveni 

o acord que el substitueixi. 
 

- La recuperació dels Drets retallats al 2012.  

La recuperació d’alguns dels drets retallats, 

juntament amb la contractació de la persona a la qual 

no se li havia renovat, va ser el primer acord assolit 

directament amb la Gerència. Ens van tornar el 50% 

de la paga del 2012 que quedava per cobrar, el sisè 

dia d'assumptes propis i els dies de lliure disposició 

per antiguitat. 
 

- Jubilacions parcials. Una vegada la Direcció de 

Parcs va canviar al Cap de Recursos Humans, i amb 

l’arribada de la nova responsable al gener de 2016, 

es va poder iniciar la negociació d’un nou acord de 

jubilacions parcials. Finalment es va arribar al acord, 

i gràcies a la declaració de Parcs i Jardins com a 

Servei Essencial, es va poder aplicar. Això ha  

suposat aturar l’amortització de llocs de treball 

derivada de les jubilacions, mitjançant la 

contractació d’interinatge al finalitzar el contracte de 

relleu, i alhora garantir la jubilació parcial immediata 

de tots els treballadors i treballadores que reuneixin 

els requisits establerts, mitjançant la contractació de 

personal procedent de la Borsa de treball.  
 

Ara cal continuar amb el compliment del  Conveni:  

- La recuperació de la plantilla (Oferta Pública, 

article 28 del Conveni). Han començat les converses 

amb la Direcció, esperem que per a aquest any es 

convoquin les màximes places permeses per llei, 

tenint en compte que som un Servei Essencial, amb 

el mateix criteri en endavant. L'objectiu és cobrir 

progressivament les necessitats reals de plantilla. 
 

- La Promoció interna (article 29 del Conveni).     

La Direcció de RH ens ha informat de la seva 

intenció de convocar promoció interna per a aquest 

any. El mes positiu és que accepten la borsa d'espera 

d’aprovats sense plaça per cobrir les vacants que es 

produeixin fins a nova convocatòria.  

Les categories i places de promoció interna que la 

Direcció de RH té previst convocar són:  

 38 places de jardiners/es. 

 22 places de encarregat/da. 

 27 places de xofer/a. 

 2 places de mecànic/a.  

 5 places tècniques  (3 Enginyers Tècnics 

Agrícoles, 1 TS Biologia i 1 TM Arquitectura). 

 1 plaça de cap administratiu/va 

Aquesta promoció interna està en la línia de la 

proposta del Comitè d'Empresa, i supera 

substancialment la que va anunciar en el seu dia 

l'anterior Direcció, i que mai va arribar a convocar. 
 

-Normalització dels conceptes retributius (article 

23 del conveni). Hem de revisar la primera fase, 

acabar amb les discriminacions de l’aplicació dels 

complements de  trams de penositat  per continuar 

amb la catalogació i valoració dels llocs de treball 

pendents, revisar els vanos salarials i reflectir en les 

taules tots els conceptes salarials.  
 

CCOO de Parcs i Jardins valorem molt positivament 

el resultat de les negociacions fins ara. Hem de 

recordar que si s'hagués optat per negociar un nou 

Conveni, tot just començaríem ara a negociar, i 

haurien d'esperar a la seva finalització per poder 

aplicar els acords. L'última negociació de Conveni 

va durar tres anys. 

Especial rellevància té l'acord de jubilacions 

parcials, que permet aturar l’amortització de llocs de 

treball i garantir les jubilacions parcials. Que això ja 

és una realitat ho demostren els contractes de relleu 

que s’han incorporat darrerament a Parcs i els 

companys i companyes que han pogut jubilar-se 

parcialment. 
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 25 Aniversari de “La Canya” 
 

L’abril de 1991, ara fa 25 anys, apareixia el primer 

número de “La Canya”, el butlletí informatiu de la 

Secció Sindical de CCOO de Parcs i Jardins, amb 

l’objectiu de consolidar-se com un òrgan d’expressió 

i comunicació estable amb els afiliats i afiliades, i 

amb els treballadors i treballadores. Aquest nou 

mitjà va néixer per fer arribar la informació i opinió 

sobre temes laborals, sindicals, socials i polítics que 

afecten als treballadors i treballadores, donant una 

continuïtat més estructurada i estable als antics fulls 

informatius que publicàvem ocasionalment.  
 

El número 1 de “La Canya”, de fa 25 

anys, es presentava d’aquesta manera 

en el seu Editorial:    

“La Canya (Arundo Donax) és una 

espècie  força comuna en la nostra 

terra, de la família de les Gramínies, 

llarga i esvelta, amb fulles molt 

amples, i de tipo llenyosa que per la 

seva flexibilitat, resistència i 

lleugeresa s’ha usat comunament per 

a fer escombres. 
 

D’ara endavant és també el nom del 

butlletí de la Secció Sindical de 

CC.OO., que vol ser una eina de comunicació i 

informació a l’abast de tots els treballadors i 

treballadores del servei, en sentit bidireccional, és a 

dir obert a la participació. 
 

En el moment que aquest primer numero de “la 

canya” us arribi a les mans hi ha molts temes a 

tractar i molts  es quedaran a la maquina d’escriure 

esperant la propera edició, els altres són els que tot 

seguit podeu passar a llegir, i esperem que a 

comentar entre tots per tal que resulti eficaç i 

enriquidor i serveixi a l'objectiu amb que l’hem fet: 

que allò que fan els delegats al Comitè i el que 

opinen els treballadors al carrer vagi en el mateix 

sentit de millora de las condicions en el treball i el 

sou, de la defensa dels llocs de treball per a tothom, 

i d’una vida més digna a la nostra ciutat, al nostre 

país i al nostre planeta.” 
 

En aquell primer numero de “La Canya”, ja fa 25 

anys, parlàvem de les condicions de treball, de 

l’Oferta pública, de la 1a Guerra del Golf, de las 

zones verdes a la ciutat, un acord sobre horaris, etc. 

Al rellegir aquesta primera Canya constatem que els 

seus continguts són totalment vigents avui en dia, 

varien alguns escenaris, alguns noms, però les 

nostres reivindicacions continuen sent les mateixes 

25 anys després: la defensa dels serveis públics, el 

manteniment i la millora de les nostres condicions 

laborals, Oferta Pública, la lluita contra les 

retallades, contra els desnonaments, contra les 

injustícies socials...  
 

25 anys després, “La Canya” s’ha convertit en un 

referent de les publicacions sindicals. Ha esdevingut 

una eina fonamental per generar debat i opinió sobre 

els temes laborals i sindicals que ens 

afecten als treballadors i treballadores 

de Parcs i jardins, sense deixar de 

banda, com a força d’esquerres que 

som, el nostre compromís envers 

altres temes polítics i socials que 

influeixen en la nostra vida 

quotidiana. 
 

Aprofitant l’oportunitat de les noves 

tecnologies, fa 5 anys es va crear “La 

Canya Digital”, que ens permet 

comunicar-nos de forma més ràpida i 

fluida, difonent la informació a mida 

que es va produint.  
 

“La Canya Digital” , els Fulls Informatius i “La 

Canya” en suport paper són els tres canals 

fonamentals que utilitza la Secció Sindical de 

CCOO. Els tres són complementaris i cadascun té un 

paper, uns són més immediats i altres més 

perdurables, tots una eina de debat.  
 

Durant els darrers anys “La Canya Digital” ha anat 

incrementat notablement el nombre de consultes. 

Però nosaltres seguim apostant per “La Canya” en  

suport paper perquè perdura més i contribueix a que 

es pugui rellegir. I el més important, ens permet 

mantenir el contacte directe amb els treballadors i 

treballadores quan l’anem a repartir pels centres de 

treball, i amb els afiliats i afiliades quan la reben als 

seus domicilis.   
 

Esperem que “La Canya” duri molts anys més amb 

el mateix esperit de compromís. Això serà senyal 

que el servei públic de Parcs i Jardins continua 

existint.  

Per molts anys Canya! 



 

8  

 

 Primavera  2016                                                        Parcs i Jardins                                                                La Canya 

1991-2016: 25 anys  donant “La Canya” 

Afilia’t a CCOO 

 Secció Sindical CCOO Parcs i Jardins. Via Favència 41-47 08042 Barcelona.  
tel. 932.914.781   mòbil  619.034.762,   correu:  im_parcsijardins@ccoo.cat    

 Bloc: http://lacanyadeparcsijardins.blogspot.com 

mailto:im_parcsijardins@ccoo.cat
http://lacanyadeparcsijardins.blogspot.com/

